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Pražskou kulturu čeká 12. října tohoto 
roku slavnostní chvíle. Po celkové rekon-
strukci totiž znovu ožije karlínské Hudební 
divadlo. Pásku před slavnostní premiérou 
přestřihne osobně primátor Prahy Pavel 
Bém. Ukončí tak etapu, která pro divadlo 
nebyla snadná, ale otevřela mu prostor pro 
další léta úspěšné umělecké činnosti. 

Budova karlínského divadla byla postavena 
z iniciativy pražského podnikatele Eduarda 
Tichého roku 1881 pro cirkusová a varietní 
představení podle projektu architekta Otto  
Ehlena. V roce 1896–98 byla zásadně pře-
stavěna podle projektu architekta Bedřicha 
Ohmanna na divadlo zaměřené na vari-
etní provoz. Významný je především novo-
barokní interiér divadla s prvky vídeňské 
secese. V  roce 1939 byla podruhé zásadně 
přestavěna – jako druhá scéna Národního 
divadla. 

Divadlo bylo silně poškozeno povodní 
v roce 2002. To urychlilo předchozí úvahy 
o celkové rekonstrukci. Praha ve svém roz-
počtu našla potřebné peníze a vedení města 
rozhodlo, že divadlo bude obnoveno ve své 
historické podobě a doplněno o potřebné 
moderní technické zázemí. Náklady na kom-
pletní rekonstrukci dosáhly zhruba 630 mili-
ónů korun. Byla to tedy jedna z největších 
investic do kultury za posledních mnoho let. 
Nádherně zrestaurovaná slavná scéna při-
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Do Karlína se vrací divadlo

nese několik novinek a překvapení. Byla upra-
vena niveleta hlediště, řady včetně prvního 
balkónu jsou nyní uspořádány stupňovitě. 
Počet míst se tím sice snížil pod tisíc sedadel, 
ale diváci budou mít lepší výhled na jeviště  
a pohodlnější sezení. Jeviště se zvětšilo a vznikl 
za ním nový, moderní prostor pro kulisy. 
Obnoveny a restaurovány byly fresky v hlav-
ním sále, malovaná opona, lustr a štukatérská 
výzdoba včetně zlacení. Na základě restaurá-

Dávné dějiny mystické Prahy začínají před 
tisíciletím a postupují podle chronolo-
gie aspektů hvězd nad Prahou až po naše  
a také budoucí dny. Hlavní město prochází 
v průběhu posledních desetiletí bouřlivým 
územním rozvojem. Podobný jev se při-
tom dá před- pokládat  
i v následu-
jících letech. 
nad otázkou, jak 
bude vypadat naše 
metropole v časo-
vém horizontu tři-
ceti až padesáti let, 
se zamyslel také známý 
astrolog Petr Messany. 

„Podíváme-li se na tranzity planet 
do let příštích a porovnáme-li to s tím, co se 
od věštby kněžny Libuše událo, jak se Praha 
rozlévala přes hradby Karlova města, dále 
přestavbou za vlády císaře Rudolfa II. a 
císařovny Marie Terezie, pak se ukazuje, 
že do 30 až 50 let třetího tisíciletí se před-
městí Prahy posune na západní straně 
hlavního města až k Berounu,“ předpo-
vídá P. Messany. 

Jednotlivé obce podle předpovědi sply-
nou v předměstské čtvrti se zástavbou 
rodinných domků a také zde bude velké 
skladové překladiště střední Evropy. Opač-
ným směrem na východ k Poděbradům bude 
smíšená zástavba průmyslu a rekreačních 
prostor. Zde se pohyb asi zastaví, protože 
lázeňské centrum si bude chtít zachovat 
samostatný statut lázní, a proto se bude držet 
stranou velké zástavby od Prahy. 

Severní strana směrem na Mělník bude 
komplikovaná, protože obyvatelé po zku-
šenostech z kritických let minulého režimu 
nebudou chtít rozšířit zónu průmyslu, zvláště 
chemického, a budou usilovat o zachování 
spíše zemědělského režimu. Zde bude okraj 

praha magická

Prahy postupovat nejpomaleji. Pro jižní směr 
na Benešov je podobná předpověď jako pro 
směr západní s tím rozdílem, že na jihu kolo-
nizace již probíhá na základě chatové a cha-
lupářské výstavby. Říčany během patnácti let 
budou pohlceny velkou Prahou. Také zde hra-
nice nedojdou až k Benešovu, protože dálnice 
bude odvádět pozornost trochu jinam. 

Celé uskupení obcí a osad do okrajových 
čtvrtí Prahy bude kopírovat dnešní hranice 

s tím rozdílem, že se posunou do někte-
rých směrů až o 25 km, jinde například jen  
o 15 km. Přesto je tu zachován půdorys načrt-
nutý geniálním císařem, vládcem, ale také na 
tehdejší dobu i urbanistou Karlem IV., i když 
neměl technické prostředky dnešní doby. Jeho 
rádci-astrologové zanechali hlubokou stopu 
ve tváři Prahy, která se zachovala po dnešní 
časy a bude pokračovat dál podle magického 
náčrtku hvězd nad mysteriózní Prahou.
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Pohled do budoucnosti metropole očima známého astrologa

   pETR MESSANy předpovídá 
bouřlivý rozvoj Prahy.

Milované město

Primátor Pavel Bém patří podle průzkumů 
veřejného mínění dlouhodobě k nejpopu-
lárnějším politikům. O jeho práci na místě 
primátora se pochvalně vyjadřují nejen 
straničtí kolegové z ODS, ale také jeho 
političtí konkurenti. jeho působení v čele 
pražské radnice nebylo i kvůli katastrofál-
ním povodním, které Prahu postihly před 
čtyřmi roky, jednoduché, přesto má jako 
primátor u Pražanů vysoký kredit. Každý 
totiž musí ocenit, jak naše město řeší dlou-
hodobé problémy způsobené čtyřiceti lety 
komunismu, jak se Praha po všech strán-
kách doslova před očima mění k lepšímu, 
jak se vypořádala s následky velké vody,  
a především i to, jak před ní ochránila město 
do další stovky let. Primátora MUDr. Pavla 
Béma jsme se v našem rozhovoru ptali také 
na to, jak si stojí naše hlavní město v porov-
nání se světovými metropolemi, na co ze 
svého působení v čele pražského magis-
trátu je nejvíce hrdý a na co je nutné se 
v nejbližší budoucnosti zaměřit. 

 
Praha roste před očima, mnoho se mění 
k lepšímu. Čeho si sám z toho, co se poda
řilo, nejvíce vážíte?

V srpnu roku 2002 se Prahou prohnala 
největší přírodní katastrofa v tisíciletých 
dějinách našeho města. Způsobila doslova 
spoušť. Zaplavila 18 stanic metra, zničila 
městskou infrastrukturu, stovkám občanů 
vzala střechu nad hlavou, poničila památky 
včetně Karlova mostu, bylo evakuováno přes 
50 000 občanů. Za vůbec největší úspěch celé 
Prahy považuji, že dnes, po čtyřech letech, 
není v Praze po povodni ani stopy, město je 
daleko živější, ekonomicky silnější a úspěš-
nější, než bylo před ní, nabízí nesmírně per-
spektivní rozvojové lokality v bezprostřední 
blízkosti Vltavy – v oblasti Rohanského 
ostrova, Manin, libeňských doků, holešo-
vických přístavů či Radotína, dokázali jsme 
udržet tempo investiční výstavby pražského 
metra, městských okruhů, tramvaje na Bar-
randov, nezadlužili rozpočet Prahy a vybu-
dovali zcela unikátní protipovodňovou 
ochranu města, a to zcela bez přispění státu. 
Boj s následky ničivé povodně nám vzal čtyři 

roky života, ale určitě to stálo za to. Jsou i další 
klíčové projekty, ve kterých jsme dosáhli, byť 
třeba jen dílčího, přesto ale úspěchu. Vyhlá-
sili jsme nekompromisní válku zločinu, nepo-
ctivým taxikářům a všem, kteří nerespektují 
zákony. Podařilo se snížit kriminalitu v Praze  
o 7 %. Vytvořili jsme podmínky pro vznik 
nových center celoměstského významu s cílem 
rozložit dnešní neúnosné zatížení historického 
jádra města. Praha má dnes největší, a dovo-
lím si tvrdit, nejkrásnější památkovou rezer-
vaci UNESCO v Evropě, až na malé výjimky 
kvalitně opravené památky. Tyto skutečnosti 
ale musí být vnímány jako úspěch celé Prahy, 
všech aktivních Pražanů.

Pražané si zakrátko zvolí nové zastupitele.
Bude na co navazovat? Kde vy byste sám, 
pokud budete opět zvolen, začal? 

Za vůbec nejdůležitější považuji zachovat 
kontinuitu. Mně osobně trvalo nejméně dva 
roky nejen vyrovnat se s následky povodní, 
ale připravit a rozběhnout klíčové strategické 
investice: dostavbu nadřazeného dopravního 
skeletu, zejména tranzitního okruhu kolem 
města, který odvede kamiónovou dopravu, 
program zklidnění dopravy v historickém 
centru, výstavbu dalších tras pražského metra 
na letiště (trasa A) a do Písnice (trasa D), pro-
jekt výstavby nové ústřední čistírny odpad-
ních vod atd. Teď je důležité, aby se investo-
vaná energie neztratila a tempo nesnížilo. Do 
značné míry tím odstraňuji dluhy předcho-
zích politických reprezentací. Proto hovořím 
o kontinuitě. Pokud mi Pražané dají důvěru, 
tak nebudu nikde začínat, nebudu se zdržovat 
poznáváním a učením se toho, co už znám,  
a budu prostě a jednoduše pokračovat v zapo-
čaté práci. Tu si kladu za cíl dokončit. Samo-
zřejmě že mám řadu tajných přání, daleko 
více bych chtěl investovat do oblasti čistoty 
města, úklidu veřejných komunikací a pro-
stranství, do oblasti snižování ekologických 
zátěží – prašnosti, hlučnosti, do vytvoření 
nových rekreačních ploch, například moder-
ního přístavu a zázemí pro volný čas a vodní 
sporty v tzv. Radotínských lagunách, tedy 
mezi Radotínem, Zbraslaví a Chuchlí.

rozhovor s MUDr. PavlEM BéMEM, primátorem hl. města Prahy

torských průzkumů proběhla oprava fasády 
a její štukové výzdoby. Barevnost fasády byla 
navrácena k původním odstínům zelené barvy  
z přelomu 19. a 20. století. Při slavnostní pre-
miéře se všichni mohou přesvědčit, jak se 
podařilo naplnit stanovený cíl a obnovit co 
nejvěrněji historickou podobu divadla. Pro 
současný soubor tak končí dočasné působení 
v Kongresovém centru. 
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NádhERNě zRESTAURovANá SCéNA 
karlínského divadla přinese návštěvníkům 
několik novinek a překvapení
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Praotec Čech na své toulavé pouti za lepší 
a novou zemí se dostal až do naší krajiny 
uprostřed kopců a lesů. jako bystrý hospo-
dář a protřelý válečník odhadl správně, že 
zde bude v bezpečí a také zaopatřen vším 
potřebným. Čas ubíhal a dějiny se hrnuly 
dál, až se zastavily na přelomu tisíciletí, 
kdy vzniklo místo v zákrutu řeky, kde se 
shlukli lidé, a v tomto bohatém kraji začali 
žít a vznikla osada. Dějiny nám opět zacho-
valy stopu, která vedla až k Libuši, vlád-
kyni tohoto území po svém otci Krokovi. 
Po slovních šarvátkách s nespokojenými 
muži přizvala Přemysla na vladařský stolec 
a poté se stal také jejím chotěm. Při oběti na 
Vyšehradské skále bohům za dobré a klidné 
bytí měla magické vidění, které vyústilo ve 
věštbu velkého města, které se bude dotýkat 
až hvězd. Praha magická, matka měst. 

Astrologicka 
koncepce Karla Iv.

Potud pověsti a báje. Ale tato předpověď 
začala nabývat na skutečnosti stavbou nej-
starší románské rotundy sv. Martina na 
Vyšehradě. Osada na břehu řeky se měnila  
v město, kamenných domů přibývalo  
a k vládě přichází Karel IV., král český a císař 
římský. Za jeho vlády se rozmach Prahy, 
královského a císařského města, děl na 
základě astrologů a věštců, kteří vypočítali, 
na tehdejší dobu velmi přesně, kdy a kde co 
postavit a založit. Karlštejn stojí přes 650 let  
a překoná věky. Karlův most přečkal všechny 
útrapy běsnícího vodního živlu a stojí dál  
a Karlova univerzita, u níž císař čekal podle 
hvězd několik let na vhodnou konstelaci pla-
net, překonává všechna protivenství národ-
nostní i kulturní a žije dál a přežije také věky. 
Co k tomu dodat? Velký panovník měl jasno, 
jak má naše město vypadat i jak je vybavit 
do budoucnosti. Staletí běží, kvas názorů  
a útoků se množí a přes pustošivé války 
vnitřní i vnější Praha stojí dál.

Esoterická vize 
Rudolfa II.

Čas se navršuje a k vládě se dostává Rudolf 
II. Za jeho panování se děly magické, až čaro-
dějné věci. Na jeho dvoře se to hemžilo ast-
rology, mágy a podvodníky – a kdo se v tom 
měl vyznat. Sám Rudolf II. ale měl jasné vize, 
jak město rozvinout, a proto se přelilo přes 
hradby původního Karlova městského území, 
uzavřeného v hradebním opevnění. Rudolfův 
přínos kulturním i historickým památkám je 
nesmírný a doplňuje císaře Karla IV. o další 
nesmrtelnosti Prahy. Dějiny kráčejí dál přes 
útrapy Bílé hory i třicetileté války k císařovně 
Marii Terezii až po Josefa II. Novodobé dějiny 
opět svými mystérii povyšují město Prahu na 
Prahu magickou. Rozvoj a rozmach města jsou 
již nezadržitelné a osvícenská doba naplňuje 
magickou předpověď Libušina proroctví. Staví 
se Národní divadlo z cítění lidu a nová sbírka 
po požáru ukazuje, jak silný je duch národa. 
Povodeň v roce 1892 opět semkla Pražany  
v čele s primátorem Františkem Dittrichem, 
bývalým podskalským plavcem a později vel-
kopodnikatelem. Jeho záchranné práce na 
rozvodněné Vltavě a později na výstavbě ná-
břeží a protipovodňových zábran tak tro-
chu připomínají řeku rozbouřenou tisícile-
tou vodou v roce 2002. Nastupující primátor 
MUDr. Pavel Bém se také zasadil – o sto deset 
let později – o radikální řešení ochrany Prahy 

Moderní magie 
prahy

K významným podnětům podporujícím 
tajemno města z hlediska moderní magie patří 
i v minulosti postavená televizní věž na Žiž-
kově nebo Památník vítězství na hoře Vítkově 
s největší jezdeckou sochou – s Janem Žižkou – 
na světě. Tato zóna ve znamení Vodnáře vypo-
vídá o charakteristice a údělu tohoto místa. 

Nový seriál astrologa Petra Messanyho přibližuje mystickou atmosféru Prahy

 INZERCE

Zrození 
Země

jEdEN z NEjKRáSNějšíCh pohLEdů, 
který obdivují turisté z celého světa, 
Hradčany z Vyšehradu.

Také stavba Nuselského mostu souběžně  
s první trasou metra v sektoru znamení Střelce 
je důkazem dalšího rozvoje města podle astro-
logických náčrtků geniálního císaře. O těchto 
a dalších zajímavostech vám budeme vyprávět 
na stránkách Listů každý měsíc počínaje listo-
padem, v pásmu znamení Štíra na zvěrokruhu 
Prahy. Praha jako město patří pod znamení 
Lva v plné slávě zlatého Slunce jako celá Česká 
republika. Váš astrolog Petr Messany, 

člen Klubu autorů literatury faktu KALF

před velkou vodou do budoucnosti. Pohled 
do plánů magistrátu na výstavbu a rozšíření 
hlavního města se slaďuje s věštbou kněžny 
Libuše. S promyšlenou magicko-astrologic-
kou koncepcí císaře Karla IV. a umělecko-eso-
terickou vizí Rudolfa II. a dále přes pragma-
tičnost císařovny Marie Terezie a jejího syna 
Josefa II. se primátor řadí mezi pokračovatele 
velkolepé mysteriózní výstavby Prahy.

TéMA MěSíCE
pRAhA MAgICKá, MATKA MěST – zRozENí zEMě

z pohLEdU ASTRoLogA se nejvíce tajemna 
skrývá na Vyšehradě.

Počátek magického  
a mysteriózního podkladu 

naší krajiny hledejme  
v pradávnu, kdy naše 

„modrá planeta“ možná 
neměla ještě tu azurovou 
barvu, ale utvářel se již 

povrch Země. 
Během miliónů let se malá kulička slu-

neční soustavy dostala do palby vesmír-
ných tuláků, meteoritů i bludných bal-
vanů, občas prolétla okolo kometa a svým 
chvostem přimetla něco podivného, ale  
i zajímavého, a to zanechalo na tváři 
Země leckde hodně zvrásněnou krajinu.

Střed nynější Evropy byl takto pozna-
menán a vzniklo příjemné zázemí pro 
život s energeticky nabitou krajinou. Ves-
mírná energie vtlačená do hloubky pla-
nety se proměnila v uzavřený rezervoár 
přírodní magické síly tvořené změnou 
geologického podloží, které může jít do 
nesmírných hloubek a projevuje se na 
povrchu, například gejzíry horké vody. 
Čas plynul a život se usazoval ve vodách 
i na pevnině.

Středoevropská kotlina, která vznikla 
nárazem meteoritu, byla velmi vhodná 
pro uzavřené společenství fauny  
a flóry. Po oceánech pevnina rozkvetla 
a magický, fantastický život začal kolo-
tat v lesích, řekách, na vrcholcích hor 
i v stinných údolích. Naším územím  
v pradávnu prošlo – v několika stadiích – 
mnoho rodů, kmenů i národů. Nejvíce se 
nám dochovalo po Keltech, kteří se poz-
ději asimilovali se Slovany. České národní 
jídlo knedlo-vepřo-zelo je jejich dědictví, 
protože v lesích bylo plno divoké černé 
zvěře a oni znali již zpracování zelí, no  
a ten knedlík už bude asi naše specialita. 
Pily se vařené zkvašené nápoje podobné 
pivu a víno se ujalo až později a k povzne-
sení tohoto moku přispěl právě Karel IV. 

magistrát 
Bulovka 
Kobylisy

SEvER
Letná

(bývalý Stali-
nův pomník) 

Bubeneč
Stromovka

Karlův most 
Královská cesta 

Hanspaulka 
Šárecké údolí

Malá Strana
Kampa

Hrad a katedrála

zápAd
Petřín

Strahovský stadión
letiště

Bertramka
Košíře

Stodůlky
Karlštejn

Národní divadlo
Tančící dům
Barrandov

jIh
Emauzy
Podskalí
Vyšehrad

Nuselský most
dálnice

Kunratický les

Národní muzeum
Královské Vinohrady

Zahradní Město
Háje

výChod
Příkopy, Žižkov

vrch Vítkov
TV vysílací věž

Ungelt, Těšnov
Karlín, Libeň 

Prosek
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pRAžSKé zpRAvodAjSTví

Metropoli už záplavy nehrozí. Katastrofální 
scénáře, které Praha zažila v roce 2002 při 
povodních, se již nebudou opakovat. Město 
totiž v takřka rekordním čase chrání uni-
kátní systém protipovodňové ochrany, která 
sahá ještě nad hladinu Vltavy z léta roku 
2002. Letošní jarní povodeň navíc prověřila 
připravenost Prahy ochranný systém plně 
využít. 

Vybudování protipovodňové ochrany Prahy 
není unikátní jen tím, že dokáže ochránit 
hlavní město před povodní, ale také tím, že 
to město dokázalo takřka bez pomoci státu. 
„Pouhé čtyři roky poté, kdy se Praha kvůli velké 
vodě proměnila ve zdevastované město, nefun-
govala více než polovina hromadné dopravy, 
bylo uzavřeno několik stanic metra a celkové 
ztráty dosáhly téměř tří desítek miliard korun, 
můžeme již v klidu spát. Naše město nyní 
chrání téměř osmnáct kilometrů protipovodňo-
vých hrází,“ řekl primátor Pavel Bém s tím, že 
ani on sám nebyl při pohledu na město krátce 
po povodni tak optimistický. 

Protipovodňová ochrana Prahy přitom patří 
v Evropě mezi nejsofistikovanější systémy  
a v České republice nemá obdoby. Pražská 
radnice je také jediná, která dodržela slib  
a systém ochrany skutečně postavila. Stát 
přitom na tyto účely poskytl Praze jen sedm 
miliónů korun, za které město upravilo část 
kanalizace. Město do ochrany investovalo asi 
3,5 miliardy korun, přičemž po povodních 
v roce 2002, které lze hodnotit i jako nej-

velká voda už nehrozí
větší živelní pohromu v novodobých dějinách 
města, musela Praha ze svého rozpočtu rozdě-
lit i desítky miliard na obnovu škod. 

První zábrany pro úroveň pětisetleté vody 
postavila Praha již po záplavách v roce 1997 
a díky tomu bylo alespoň z větší části ochrá-
něno Staré Město. „Bylo jasné, že je třeba chrá-
nit město jako celek, nejen historické jádro, 
takže vznikl jedinečný projekt, který se již  
z velké části podařilo realizovat,“ podotkl pri-
mátor. Nyní je Praha před velkou vodou chrá-
něna od Modřan po Libeň na levém břehu a od 
Smíchova až po Stromovku na břehu pravém. 
Nyní už jen zbývá dostavět hráze na posled-
ních asi dvou a půl kilometrech na Zbraslavi, 
v Radotíně, Chuchli a v Troji. Podle zástupců 
města budou tyto úseky ochráněny již v příš-
tím roce. „Na Zbraslavi budou zbudovány 
zábrany proti stoleté vodě, což by mělo stačit,“ 
uvedl primátorův náměstek Jan Bürgermeis-
ter. Zbraslav totiž leží u Vltavy ještě nad sou-
tokem s Berounkou. „Protipovodňová opat-
ření ale nejsou jen zábrany a hráze,“ zdůraznil 
J. Bürgermeister. Třeba na soutoku Vltavy  
a Berounky mají vzniknout těžbou štěrkopísků 
jezera, která zvýší schopnost zadržovat vodu 
v tomto záplavovém území. Zástupci města 
připomínají i funkci přehrad vltavské kas-
kády, které při menších povodních dokážou 
řídit průtok vody Prahou a záplavy zmírnit. 
Bylo tomu tak při letošní jarní povodni, kdy 
nakonec město zasáhla jen dvouletá voda. Při 
velkých povodních vodní díla ale metropoli 
nepomohou.  (mr)

Metropole se mění
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unikátní protipovodňová ochrana byla vybudována bez pomoci státu
Do Karlína se 
vrací divadlo

vybUdováNí pRoTIpovodňovýCh zábRAN bylo na mnoha místech spo-
jeno s úpravami povodní zaplavených míst. Do nové krásy tak například vyrostl holešo-
vický přístav. Na snímku zvýrazněná protipovodňová hráz.

pražská nábřeží
Náplavky a nábřeží, které utvářejí přiroze-

nou procházkovou zónu podél řeky v oblasti 
širšího centra Prahy, byly ve špatném tech-
nickém stavu, a proto se město rozhodlo 
k jejich kompletní rekonstrukci. Tu ještě 
zkomplikovala povodeň. Po osmi letech je 
ale dnes již kompletně opravené Rašínovo 
nábřeží, a to od opěrných zdí až po náplavky. 

Na návrat na domovskou scénu se chystá 
s plným nasazením a připravuje nový 
atraktivní program se všemi známými 
muzikálovými hvězdami. Slavná historie 
Karlínského divadla tak v říjnu začne psát 
novou etapu. Tradice jedné z nejznáměj-
ších divadelních scén začíná v roce 1881, 
podobně jako u Národního divadla nebo 
Švandova divadla. Nejdříve zde bylo varieté 
a po jevišti se proháněli akrobaté, drezéři, 
břichomluvci, dokonce i koně a sloni. Jako 
dítě zde vystoupil s rodiči dokonce maličký 
Charlie Chaplin a zahájil tím dlouhou ple-
jádu slavných jmen, která se zde postupně 
objevila. Byl to například ruský pěvec  
F. Šaljapin, americký soubor zde uvedl Ger-
shwinovu operu Porgy a Bess, R. Friml 
svoji operetu Rosemary. Varieté fungo-
valo do II. světové války. V těch letech sem 
byla také částečně přesunuta scéna Národ-
ního divadla pod názvem Prozatímní 
divadlo. Nejznámější je ovšem éra diva-
dla hudebního a operetního, kterou po 
válce prosadil E. F. Burian. Poté, co Jan 
Werich musel opustit divadlo ABC, insce-
noval v Karlíně svůj Divotvorný hrnec  
s později proslavenou operní pěv-
kyní S. Červenou. Karlín byl populární  
a ceněný i později v období, kdy uváděl 
řadu muzikálů s vynikajícími interprety  
a herci. V novodobé éře divadlo odehrálo 
na patnáct tisíc představení a dvě stě pade-
sát čtyři premiér.  Mgr. Bohumil Černý

radní hl. m. Prahy

Stromovka
Někdejší královská obora s loveckým 

zámečkem se stala už na přelomu devate-
náctého a dvacátého století jakýmsi cen-
trálním parkem pro Pražany i návštěv-
níky města. Po katastrofálních záplavách  
v srpnu 2002 ale utrpěl park velmi těžké ztráty  
a navzdory ochotné pomoci stovek dobro-
volníků si obnova zničeného parku vyžádala 
desítky miliónů korun. Dnes je ale Stro-
movka opět oázou nedaleko centra Prahy  
a po nánosech bahna a naplaveninách 
není ani stopy. Ačkoli bylo po záplavách 
nutné pokácet ve Stromovce řadu vzrost-

lých stromů, dočkala se nové zeleně a díky 
protipovodňové ochraně se již Pražané  
o svůj oblíbený park nemusejí obávat ani do 
budoucna.

Byly vysazeny také nové stromy. Současně 
začala oprava nábřeží na Františku a protější 
nábřežní zdi pod letenským svahem. Město 
navíc do budoucna usiluje o vytvoření jakési 
relaxační zóny právě v celé délce nábřeží. 
Výrazně by se měla pro obyvatele Prahy 
zkvalitnit i oblast Rohanského ostrova, kde 
je dnes díky protipovodňovým valům také 
nově vybudovaná cyklostezka.

SoUčáSTí pRoTIpovodňové 
ochrany Prahy 8 je betonová 

přepust na rokytce.

pokračování ze strany 1

pRoTIpovodňová oChRANA – RozhovoR S pRIMáToREM

STRoMovKA se po povodních 
změnila k nepoznání. Ochranná 
hráz brání jejímu zatopení.

K největším pozitivům vašeho předchozího 
funkčního období patří vybudování proti
povodňové ochrany. Zdůrazňujete, že se tak 
stalo bez pomoci státu. Proč stát Praze nepo
mohl?

Praha skutečně nedostala od státu nic. Tuto 
skutečnost považuji za téměř neuvěřitelnou. 
Protože jsem věděl, že se nemohu spolehnout 
na pomoc státu, která nejspíše nepři-
jde, rozhodl jsem se se svými kolegy 
investovat do moderní protipovod-
ňové ochrany jedinečného bohatství 
našeho hlavního města Prahy vlastní 
zdroje. A udělali jsme moc dobře. 
Prokázalo se to už i při letošních jar-
ních povodních. Máme nová nábřeží, 
opravené náplavky, moderní mobilní 
hráze a vycvičený zkušený tým pro-
fesionálů i dobrovolníků. Jsme chrá-
něni proti 500leté povodni a věřím, 
že budeme mít už jednou provždy 
klid. Stát v protipovodňové ochraně 
České republiky zaspal. Ostatně tak 
jako v mnoha jiných oblastech.

K oblastem, na které reagují 
Pražané nejcitlivěji, patří doprava. 
Jak jsme na tom ve srovnání 
s jinými evropskými velkoměsty  
a co všechno se dá v příštím volebním 
období zlepšit? Dočkáme se nových 
stanic metra, silničního obchvatu?

Ve srovnání s evropskými vel-
koměsty máme unikátní systém 
hromadné dopravy. Zatímco všude jinde je 
výrazná převaha využívání aut nad MHD, 
v Praze je to 60 : 40 ve prospěch městské hro-
madné dopravy, což nás řadí na 1. místo. 
Také tomu hodně napomáháme – ročně 
dotujeme MHD částkou převyšující dvanáct 
miliard korun. Díky tomu je např. jízdné 
stále jedno z nejnižších v Evropě. Jak jsem 
říkal, budujeme nové stanice metra – už 
v roce 2008 se Pražané dočkají tří nových na 
trase C (Střížkov, Prosek, Letňany), připravu-
jeme prodloužení metra trasy A z Dejvické 
směrem na letiště a výstavbu nové trasy D 
do Písnice. Současně pracujeme na výstavbě 
nadřazeného dopravního skeletu, který 
chceme plně zprovoznit co nejdříve. Napří-
klad ještě letos chceme zahájit stavbu tunelů 
pod Letnou a Vltavou. Zaměřujeme se také 
na zavedení elektronického mýtného, které 
by značně ulevilo přetíženému historickému 
centru, na budování nadzemních i podzem-
ních parkovacích míst, další výstavbu tram-
vajových tratí, městské i příměstské želez-
nice. Vyřešení dopravní situace v Praze je 
jednou z našich hlavních priorit.

Praha je hned za Paříží druhou nejvyhle
dávanější metropolí v Evropě, což je fantas

tický úspěch. Co cizince na Praze podle vás 
nejvíce přitahuje? Co nám ostatní města 
mohou jen závidět?

Ano, Praha je také nejrychleji se rozvíjející 
turistickou destinací v Evropě. Cizinci obdi-
vují nejen jedinečnou architekturu, koncen-
traci památek, velikost historického jádra, 
bohatý kulturní život, ale také služby dyna-

vlastní stát, jako například Národní muzeum 
či Národní divadlo. Nemůžeme je ale samo-
zřejmě nechat chátrat.

Pražané si v různých anketách nejčastěji 
stěžují na stále velkou kriminalitu, na první 
pohled se k lepšímu mnoho nezměnilo. Kdy 
se v Praze budeme cítit bezpečněji?

Otázka bezpečnosti občanů je pro 
nás v době, kdy hrozby teroristických 
útoků postihují téměř celou Evropu, 
naprosto klíčová. Posilujeme bezpeč-
nostní opatření, probíhá projekt Bez-
pečná Praha, zaměřený na nulovou 
toleranci vůči všem formám přestupků 
a trestných činů. 

Každý rok v rámci svých kompetencí 
zvyšujeme počty městských stráž-
níků – do dvou let to bude o dalších 
1000. Investujeme do kamerového 
systému – ve městě nyní monitoruje 
dění přes 1150 kamer. 24 hodin denně 
tak hlídáme metro, hlavní dopravní 
tepny a další důležitá místa. A při-
náší to výsledky: je méně kradených 
aut, kapesních krádeží, vloupání, pře-
dražené jízdy v taxících se snížily ze 
33 % na 13 % atd. Takže k odpovědi na 
vaši otázku: v Praze je bezpečněji, ale 
pracujeme na tom, aby bylo bezpeč-
něji ještě více.    

S předchozí otázkou úzce souvisí  
i protidrogová prevence, téma, které 

je vám díky vaší specializaci hodně blízké. 
Jak se daří Praze v této oblasti?

Myslím, že se jí v této oblasti daří čím dál 
lépe. Díky propracovanému systému proti-
drogové politiky hlavního města dnes máme 
téměř sto kvalitních preventivních programů 
na základních či středních školách, ve všech 
městských částech působí protidrogoví koor-
dinátoři, jsou pořádány osvětové akce pro širo-
kou veřejnost. Zvyšujeme podíl finančních 
prostředků na konkrétní projekty protidro-
gové politiky, které se daří realizovat nejen 
z hlediska kvantity, ale především kvality.

Jste primátor a v Praze s rodinou žijete. Co 
vám v Praze nejvíce chybí, na co by se měla 
v budoucnu hlavně soustředit? Jak se liší 
v tomto pohledu vaše názory na jedné straně 
coby primátora a na druhé Pražana, otce 
rodiny? 

Mám jednotný názor jako obyvatel města, 
které velmi miluji, i jako primátor, který má 
čest ho řídit. Asi jako každého Pražana se mě 
dotýkají dlouhodobé problémy způsobené 
čtyřiceti lety komunismu, ať jde o dopravu, 
zdravotnictví, anebo o životní prostředí. 
O to větší mám ambici podílet se na jejich 
odstraňování. 

rozhovor: Milované město

micky se rozvíjející evropské metropole, kte-
rou dnes Praha bezesporu je. Samozřejmě 
musím připomenout, že cestovní ruch před-
stavuje významný ekonomický přínos – jen 
v loňském roce zde zahraniční turisté utratili 
přes 90 miliard korun. 

Praha se tak stává motorem celé české eko-
nomiky, tvoří se zde přes 25 % HDP. Přesto 
považuji za nezbytné především a hlavně 
chránit potřeby Pražanů samých a také zabrá-
nit tomu, aby se Praha stala jen turistickým 
skanzenem.  

Péče o kulturní památky patří k nejdů
ležitějším, ale i k nejnákladnějším priori
tám v činnosti magistrátu pod vaším vede
ním. Jak vám v této oblasti pomáhá stát  
a kde si Praha musí pomoci sama?

Budu se opakovat, ale ani tady dosud stát 
městu příliš nepomáhal. V rámci dotační 
politiky dostaneme od státu zhruba mezi 
3–5 mil. Kč ročně na opravu nemovitých kul-
turních památek. Přitom v uplynulých třech 
letech jsme na jejich obnovu vynaložili více 
než 330 mil. Kč, z toho 100 mil. na církevní 
památky. Dá se říci, že ročně tak zachrá-
níme na 100 památkových objektů. Para-
doxně také investujeme do institucí, které 
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čISTá A bEzpEčNá pRAhA

 INZERCE

praha je stále bezpečnější
Bezpečnostní akce strážníků a policie, pre-
ventivní kampaně organizované pražskou 
radnicí a vůle nadále posilovat počty 
pražských strážníků. To jsou hlavní opat-
ření, díky kterým se nynějšímu vedení 
Prahy podařilo dosáhnout vyšší bezpeč-
nosti ve městě. Snižuje se obecně počet 
nepoctivců v ulicích města, stejně jako se 
výrazně snižuje počet taxikářů, kteří pře-
dražují jízdné. Zmizela nepěkná tržiště 
v centru města a také reklama na erotické 
služby.

Během uplynulých čtyř roků mohli Pražané 
na vlastní oči sledovat, jak se vyplácí tvrdý 
postup proti nešvarům, jakými bylo ještě 
nedávno předražování v taxících, které Prahu 
„proslavilo“ po celém světě. „Ještě nedávno 
ukazovaly statistiky, že své zákazníky okrádá 
téměř pětašedesát procent pražských taxikářů. 
Díky ustavení pracovní skupiny a zejména 
díky pravidelným a častým kontrolám se ale 
podařilo tento počet snížit na nynějších nece-
lých třináct procent nepoctivců,“ pochvaluje si 
náměstek primátora Rudolf Blažek, který se  
o řešení této situace stejně jako primátor 
Pavel Bém osobně zasadil. 

Přísné kontroly a důsledné trestání nepo-
ctivců mají pokračovat i do budoucna. „Od 
1. ledna navíc platí nový provozní řád na 
stanovištích taxi, který zajistí zákazníkům 
taxislužeb také větší komfort a bezpečnost díky 
omezení stáří vozů taxi a dalším opatřením,“ 
dodal R. Blažek.

Díky intenzivní podpoře budování kamero-
vého systému, ale také díky velkým preven-

Primátor Pavel Bém slibuje do pražských ulic ještě vyšší počet strážníků
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tivním kampaním či bezpečnostním akcím 
zaměřeným na pouliční kriminalitu v centru 
Prahy se také podařilo vytlačit z centra met-
ropole gangy kapsářů i dealery drog. „Už nyní 
vidíme zlepšení a strážníci se i nadále zabývají 
kontrolami vytipovaných tramvajových linek 
nebo stanic metra, kam se kapsáři stahovali,“ 
podotkl náměstek primátora. 

Primátor Pavel Bém současně Pražanům 
slibuje, že do dvou let bude v pražských uli-

Kde se jezdí 
rychleji

V Praze už jezdí řidiči po některých 
silnicích rychleji než před prázdni-
nami. Vedení města dodrželo letní 
slib a zrušilo na celkem pětase-
dmdesáti úsecích rychlostní limity, 
které podle odborníků, ale také 
podle názorů mnoha řidičů byly 
neúčelné. Některá zvýšení rychlost-
ních limitů ale nevyšla. Potvrdil nám 
to v následujícím rozhovoru náměs-
tek primátora Rudolf Blažek.

Chystá se Praha na rušení rych-
lostních omezení i v dalších mís-
tech?
Nyní byly limity uvolněny na pětasedm-
desáti místech, tím se zvyšováním rych-
losti na území Prahy prozatím končíme. 
Již dříve jsme zveřejnili seznam s více než 
třiceti úseky, na některých místech jsme 
ale museli od povolení limitů upustit. Kvůli 
hluku se například upustilo od zvýšení 
povolené rychlosti na 100 km/h na štěr-
boholské radiále. 

využili motoristé možnosti sami 
dávat tipy na zbytečná omezení?
už pár dní poté, kdy jsme oznámili, že 
mohou lidé prostřednictvím interneto-
vých stránek města dávat vlastní návrhy, 
bylo zřejmé, že zájem veřejnosti bude 
obrovský. Nyní už má město takových 
tipů téměř pět set. Zaznamenali jsme  
i extrémy, které jsou předem nerealizo-
vatelné. Například na Strakonické, Koně-
vově nebo vyšehradské ulici se naopak 
zrychlilo na popud řidičů. Seznam se 
také rozrostl o úseky příjezdových silnic 
na okrajích Prahy. Na šestatřiceti mís-
tech jsme posunuli značku obce blíže  
k zástavbě. Do města se dá vjet celkem 
po 64 komunikacích. Devadesátkou se 
tak může jet například na Strakonické 
směrem na cukrák, rekordní je posun  
o 1750 metrů v ulici K austisu  
u pražského okruhu v Praze 13.

Jak je to s bezpečností?
v těchto dnech bude vypracována ana-
lýza hluku a bezpečnosti provozu na úse-
cích, kde se rychlost zvýšila, pak možná 
přistoupíme k dalším změnám. tam, kde 
se zvýšila rychlost, musejí ale řidiči počí-
tat i s jejím častým měřením a strážníci  
i policisté zde budou nekompromisní.
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v úTULKU pro opuštěné psy 
najdete potřebné zázemí a prostor 
pro praktické ukázky výcviku.

Již několik let 
navrhuji a pod-
poruji kroky 
vedoucí k tomu, 
aby Pražané měli 
možnost připojit 
se k internetu 
zdarma. Ještě 
před pár lety se 
to zdálo být neu-
skutečnitelné, 

ale dnes už je to v některých městských čás-
tech skutečnost. Jde například o Prahu 8. 

Jsem velmi rád, že se podařilo během 
měsíce září spustit na „osmičce“ pilotní 
projekt, v němž bude mít možnost zadarmo 
se k internetu přihlásit téměř polovina 
obyvatel této městské části; do budoucna 
by měli mít tuto možnost všichni lidé ži-
jící v osmém pražském obvodu.  Do konce 
letošního roku „pojede“ zkušební pro-
voz, ten pak bude vyhodnocen a s běž-

Malebná a bezpečná praha
jaká je Praha při srovnání s ostatními 
evropskými velkoměsty, jsme se ptali dří-
vějšího tiskového mluvčího prezidenta Vác-
lava Havla Ladislava Špačka (na snímku). 
evropu procestoval nejen s bývalým prezi-
dentem křížem krážem, takže může odpo-
vědně srovnávat. 

Prahu považujete za své rodné město, jak 
ale obstojí při srovnávání s dalšími velkými 
městy Evropy, která často navštěvujete?

Skvěle. Necítím už velký rozdíl mezi pro-
cházkou po Praze a procházkou po různých 
evropských velkoměstech. Praha je dnes už 
centrem kultury, byznysu a společenského 
života stejně jako Londýn. Široká je nabídka 
koncertů v historických budovách jako 
v Římě, restaurace, kavárny a bary najdete na 
každém kroku jako v Paříži. Abychom ale jen 
nechválili: jen pozvolna se zlepšuje vozový 
park taxikářů, vnější vzhled fasád, stále 
šokují dopravní zácpy a občasná nepoctivost 
ve službách. A ještě něco: stále je velký rozdíl 
mezi centrem a okrajovými čtvrtěmi.

Cítíte se v Praze bezpečněji než jinde 
v evropě, anebo máme v tomto směru stále 
co dohánět?

Cítím se stejně bezpečně jako kdekoli jinde. 
Nám, Pražanům, připadá někdy Praha méně 

bezpečná, protože o ní hodně víme, vyprá-
víme si historky, co se kdy kde stalo, máme 
známé, kterým se něco přihodilo. To samo-
zřejmě o Benátkách nebo Lisabonu nevíme. 
Bezpečnost není ovšem stav, je to proces, 
cesta k dokonalosti, která nikdy nekončí. 
Nikdy nenastane den, kdy primátor ohlásí, 
že Praha je bezpečná. Pocit nebezpečí nebo 
obav v Praze rozhodně nemám.

Vracíte se ze svých cest rád do Prahy a proč?
Vracím se rád i z takových měst, kde jsem 

šťasten, a to proto, že Prahu důvěrně znám, 
mám ji rád, znám i její nejzapadlejší kouty  
a mám na ně své vzpomínky. Sleduji Prahu, 
jak působí stále mlaději, jak je stále rušnější 

a živější, a jsem rád, že návrat z Říma nebo 
Paříže už není pro Pražana šok jako dřív. 

Znají jinde v Evropě naše město a jak ho vní
mají?

Praha má pověst malebného a zajímavého 
města. Setkal jsem se s lidmi, kteří v Praze byli 
a hovoří o ní s nadšením, ale taky s dalšími, 
kteří zde nikdy nebyli, ale vědí z vyprávění, že 
Praha je krásné město, a touží ji navštívit. 

Všude v Evropě se lze setkat se stejnými 
obchody, s hotely, stejnou reklamou. Na 
jedné straně je to plus, turista si nemusí 
na nic nového zvykat, na druhé straně se 
vytrácí specifikum jednotlivých měst. Proč 
se i přesto podle vás naše hlavní město řadí 
z hlediska zájmu turistů hned po Paříži k nej
atraktivnějším městům v Evropě? 

Nám to tak nepřipadne, ale konfigurace 
pražského panoramatu je ojedinělá i ve světo-
vém měřítku. Gradace tří plánů, Vltavy, Malé 
Strany a nakonec koruny pohledu, Pražského 
hradu, je unikátem. Stejně tak Karlův most, 
Staroměstské náměstí, Hrad, tisícileté sídlo 
hlavy českého státu. Ale to by bylo málo; Praha 
disponuje jedinečným géniem loci, atmosfé-
rou místa, na které se podílí architektura, lidé, 
ale především tradice, historie, události, které 
se zde odehrály.  (red)

osmička nabídne internet zdarma
ným provozem se počítá v prvních měsí-
cích roku 2007. Elektronická komunikace by 
měla mimo jiné zrychlit a zpříjemnit kontakt 
s úřadem a odstranit čekání na úředníka či 
úřední hodiny a přispět ke snížení možnosti 
a případů korupce.

Ve světě je internet zdarma v některých 
zemích (Nový Zéland) a městech již zcela 
běžnou záležitostí, v Čechách v současnosti 
mají tuto možnost třeba obyvatelé devíti 
měst na Vysočině. 

Stačí se bezdrátově připojit a využívat 
nabídku internetu na lavičce v parku, u šálku 
kávy v restauraci nebo třeba při návštěvě 
místního úřadu. Tato možnost se setkala  
u uživatelů s velkým zájmem, proto se 
uvažuje o rozšíření na další místa.

Možnost připojit se k internetu zdarma 
jistě ocení nejen obyvatelé Prahy 8, kteří 
chtějí především bezproblémově a rychle 
komunikovat například s úřady, ale i lidé, 
kteří na měsíční paušály nemají dostatečné 

finanční prostředky, ale chtěli by pronik-
nout do tajů této nekonečné sítě, případně 
studenti a školská zařízení, kteří zde získá-
vají obrovské množství informací.

Podobně jako v osmém obvodu se snaží 
o zavedení internetu zdarma již několik let 
v pátém pražském obvodu. Nejdůležitější 
je, aby tuto možnost měli všichni Pražané,  
a ne pouze obyvatelé některých částí 
města. Obecními prostředky se totiž 
mnohdy plýtvá tak neskutečně, že investo-
vat je například do této záležitosti by bylo 
velmi záslužným činem. Pražská radnice 
v čele s primátorem sice obdobný projekt 
prosazovala, ale ten se nakonec neusku-
tečnil, což je velká škoda. Věřme ale, že ne 
nadlouho, protože internet zdarma by byl 
jedním z mála počinů politiků, který by 
Pražané skutečně ocenili a byl by i velmi 
užitečný. 

 MUDr. Michael Hvížďala, 
lékař a politik, kandidát do Senátu

KDE sE naPříKlaD zryChlilo

Jižní spojka (v noci)  na 100 km/h
K Dálnici  na 90 km/h
Libušská  na 90 km/h
K Austisu  na 90 km/h
Barrandovský most  na 70 km/h
Průmyslová  na 70 km/h
Strakonická  na 70 km/h
Jeremiášova  na 70 km/h
Podbabská  na 70 km/h

Bývalý mluvčí Hradu ladislav Špaček se vrací domů rád

pRAžšTí TAxIKářI 
přestávají být ostudou hlavního města, 
na jejich práci je stále méně stížností.

cích o tisícovku strážníků více. „Chci, aby 
se Pražané cítili ve svém městě bezpečně. Ne-
umíme dostat policii z kanceláří do ulic, ale 
umíme, což je dobře vidět, plně využít naše 
strážníky a navíc ještě zvýšit efektivitu jejich 
práce využíváním kvalitního kamerového sys-
tému, který budeme dále rozšiřovat,“ řekl pri-
mátor P. Bém. Jako pozitivní označil též pro-
sazení vyhlášky, která zakazuje erotickou 
reklamu v centru Prahy. Proto již dnes neob-

těžují lidi v centru města naháněči s letáky na 
erotické kluby na každém kroku. 

Díky zvyšování počtu strážníků oče-
kává vedení města, že se pocit bezpečnosti  
v Praze ještě více posílí. „Samozřejmě nejde 
jen o represivní opatření. Nemalé prostředky 
věnujeme též na prevenci. Nejdůležitější je 
ale nekompromisní přístup ke všem projevům 
pouliční kriminality, které Pražanům berou 
pocit bezpečí,“ dodal R. Blažek.  H. Snížek
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Mhd jezdíme nejvíce z Evropy
více než polovina přepravených osob jezdí městskou hromadnou dopravou

SUpERModERNí TRAMvAj, na jejímž designu se podílela firma Porsche, 
již po Praze jezdí i s cestujícími.

 INZERCE
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Magistrát v novém sídle 
Bezmála jedenáct set úředníků ze sedmnácti 
odborů pražského magistrátu slouží Praža-
nům pod jednou střechou v novém sídle 
úřadu, Škodově paláci v jungmannově ulici. 
jako jedni z posledních sem 20. září byli pře-
stěhováni pracovníci odboru dopravy. Tím 
byla ukončena rozsáhlá stěhovací akce, která 
odstartovala počátkem srpna.

Ve Škodově paláci se sice stále ještě pohy-
bují dělníci, ale provádějí pouze dokon-
čovací práce, popřípadě odstraňují vady  
a nedodělky, které nemají vliv na samotný 
chod úřadu.

„Přestože proces stěhování byl velmi náročný, 
podařilo se celou akci zvládnout přesně podle 
naplánovaného harmonogramu. Do Jung-
mannovy ulice se 20. září přestěhoval z Řás-
novky odbor dopravy a v současnosti všechny 
odbory s přímou návazností na občany slouží 
v novém sídle,“ uvedl ředitel magistrátu 
Martin Trnka. Veškeré informace o odbo-
rech ve Škodově paláci a úředních hodi-
nách si Pražané mohou přečíst na webových 
stránkách www.mesto-praha.cz.

Nejčastěji zatím Pražané využívají služeb 
registru řidičů, který ještě nedávno sídlil 
v Kongresové ulici. „Od poloviny září ofici-
álně funguje v Jungmannově, kde je k dis-
pozici také oddělení správních řízení 1 – El-
todo, které dosud sídlilo v Novodvorské ulici,“ 
potvrdil ředitel odboru dopravně-správ-
ních agend Josef Mihalík. Podle jeho slov 

si budou moci motoristé v Jungmannově 
vyřídit i některé další náležitosti, například 
žádost o schválení stavby a přestavby auto-
mobilu včetně převedení vozidla na plynový 
pohon, dozvědí se také informace o autech 
v pátrání. „Naopak registr silničních vozidel 

zůstává na svých dosavadních  pracovištích 
– v Praze 3-Jarově, Osiková 2, v Praze 10-Boh-
dalci, Nad Vršovskou horou 88, v Praze 5- 
-Motole, Plzeňská 215b, v Praze 9, Na Výběžku 
11, a v Praze 13-Stodůlkách, Jeremiášova 
870,“ upozornil J. Mihalík.  P. Habáň

Za uplynulé čtyři roky také Praha výrazně investovala do dopravních staveb a také do zvý-
šení komfortu hromadné dopravy. Byly uzavřeny zakázky na zcela nové, nízkopodlažní tram-
vaje s pozoruhodným designem vytvořeným firmou Porsche Designs. Další stovky miliónů 
směřují na obnovu a přestavbu existujícího vozového parku, ať již jde o autobusy, tram-

Praha se díky unikátnímu rozsahu 
sítě hromadné dopravy dostává 
na jednoznačně první místo  
v hodnocení počtu cestujících, 
kteří využívají MHD. Více než 
polovina přepravených osob 
v Praze totiž využívá hro-
madné dopravy. Praha 
také do budoucna počítá 
s podstatným snížením 
dopravní zátěže díky plá-
nované výstavbě okruhů.

Asi nejblíže je Praze  
z hlediska využívání 
hromadné dopravy 
Vídeň, kde se veřejnou 
dopravou přepravuje 
necelých 47 procent, 
v Berlíně je toto číslo  
o deset procent 
nižší, v Paříži či 
Římě využívá hro-
madnou dopravu 
dokonce o dvacet 
procent méně lidí. 
Praha je se svými 57 
procenty jednoznačně 
první, což je dáno zejména 
vysokou podporou MHD z městského roz-
počtu. „V příštím roce plánujeme do oblasti 
dopravy vynaložit asi sedmnáct miliard korun,“ 
řekl náměstek primátora pro oblast financí 
Petr Hulinský. Podle jeho slov spolkne vět-
šinu z této částky pokračující výstavba metra 
na severu Prahy, takzvaná trasa IVC2, ale 

také pokračování výstavby silničního okruhu 
na severozápadě metropole. „Letos poprvé 
financujeme výstavbu metra pouze z vlastních 
zdrojů, na plynulé pokračování prací potřebu-
jeme čtyři miliardy. Zajištěny máme 3,3 mili-

ardy korun a další půl miliardy jsme uvolnili 
na dostavbu metra do Letňan přednedávnem,“ 
upřesnil náměstek Hulinský. 

Díky možnosti využití fondů EU plánuje 
Praha také urychlení začátku výstavby pro-

jaké dopravní stavby jsou pro plynu-
lejší provoz v Praze klíčové a kdy se na 
ně motoristé mohou těšit, na to jsme se 
zeptali radního hl. města Prahy Rado-
vana Šteinera, do jehož kompetence 
doprava spadá.

Často se mluví o tom, jak dopravu 
v Praze významně zklidní vnější  
a vnitřní okruh. V jakém stádiu je jejich 
výstavba a kdy se na ně mohou moto
risté těšit?  

Základním naším cílem je opravdu 
dobudování obou okruhů, tedy vnějšího 
Pražského okruhu, z nějž je dokončena 
zatím zhruba jen čtvrtina, a vnitřního 
Městského okruhu, jehož je dokončena 
více než polovina. Naší ambicí je dokon-
čit výstavbu obou okruhů do 6 let. Ruku 
v ruce se stavbou okruhů musí jít také 
dostavba chybějících radiál, tedy kapa-
citních spojnic obou okruhů. Z celkem 
sedmi radiál jsou čtyři již dokončeny, 
a to chuchelská, chodovská, prosecká  
a štěrboholská. Vysočanská radiála je již 
rozestavěna a do dvou let by měla být 
zprovozněna. Radlická radiála je hotová 
z poloviny, přičemž dostavba její druhé 
části by měla do dvou let začít, a konečně 
poslední, břevnovská radiála je zatím 
ve fázi projektování a výběru optimální 
varianty.

Za šest let bychom tedy mohli oba 
okruhy používat. V jaké konkrétní fázi 
se nyní nacházíme se stavbou městského 
okruhu?

Na městském okruhu byla otevřením 
tunelu Mrázovka před dvěma lety dokon-
čena jeho jihozápadní část a město ply-
nule přešlo k výstavbě severozápadní 
části – tam již probíhá stavba mimo-
úrovňové křižovatky Malovanka u sever-
ního portálu Strahovského tunelu a ještě 
v říjnu bychom chtěli zahájit výstavbu 
hlavní části severozápadního segmentu 
městského okruhu, konkrétně úseku 
Špejchar–Pelc-Tyrolka, tedy čtyřkilome-
trového tunelu pod Letnou a Vltavou.

Pražský okruh je na tom z hlediska roze
stavěnosti hůř. Podaří se vám vše urych
lit a do šesti let opravdu dokončit?

Jsem přesvědčen, že ano. Na pražském 
okruhu se letos podařilo po 5 letech stag-
nace znovu obnovit výstavbu, a to na 
nejdůležitějším úseku, tedy na jeho jižní 
části, stavbou úseku Slivenec–Lahovice, 
který by měl být do tří let zprovozněn 
současně s navazujícími úseky Lahovice–
Vestec a Vestec–D1. Tím bude dokončeno 
kapacitní propojení dálnic D5 (plzeňské)  
a D1 (brněnské), vedené mimo obytné 
zóny města, což umožní vymístit nákladní 
tranzitní dopravu z jižní části městského 
okruhu, a tak uvolnit Barrandovský most  
a Jižní spojku pouze pro osobní automo-
bily a vnitroměstskou dopravu.  (mr)

pražský  
a městský okruh

dloužení trasy A z Dejvické k nemocnici Motol 
a letišti, prodloužení tramvajové trati na Bar-
randov směrem k metru Radlická či vybudo-
vání odbočky z trojské ulice, která by přivedla 
tramvaje až k pražské ZOO. „Plánujeme také 
zcela novou trasu D, která by měla spojit Hlavní 
nádraží přes Pankrác až do Písnice,“ doplnil 
náměstek primátora pro dopravu Radovan 
Šteiner s tím, že již letos byla úspěšně ote-
vřena nová konečná stanice trasy A Depo Hos-

tivař. Podle něj Praha investuje miliardové 
částky také do obnovy vozového parku, 

která významným dílem přispívá  
k vysokému procentu využití sys-
tému MHD. „Jeden vlak metra stojí 
téměř čtvrt miliardy korun, moderni-
zace původního vlaku metra zhruba 
polovinu. Náklady na pořízení jedné 
nové nízkopodlažní tramvaje klou-

bové třicetimetrové s designem Porsche 
činí padesát šest miliónů korun a rekon-

strukce jedné tramvaje T3 na částečně nízko-
podlažní provedení stojí okolo sedmi miliónů 
korun na jeden vůz. 

Nákup jednoho sólo autobusu přijde zhruba 
na šest a půl miliónu korun, u kloubového níz-
kopodlažního autobusu je to něco kolem deseti 
miliónů korun,“ shrnul Šteiner. Nových tram-
vají Škoda 14T by mělo do pražských ulic vyjet 
ještě letos rovných deset. „Klíčová je ale také 
podpora výstavby pražského okruhu, kde je 
nutno vyvinout maximální tlak na finanční 
podporu státu. Současně se daří postupovat při 
budování městského okruhu, který lze finan-
covat z vlastní zdrojů a současně z fondů EU,“ 
dodal Šteiner.  H. Snížek

vaje, anebo o vozy metra. Ke zlep-
šení dopravní obslužnosti přispěla též 
několikamiliardová stavba tramvajové 
trati na Barrandov. Úspěšně pokračuje 
budování vnitřního městského okruhu, 
zejména pak otevření tunelů Mrázovka 
a Zlíchovského tunelu. Miliardy putují již 
nyní také do přípravy zásadních tunelo-
vých propojení, která mají do budoucna 
utvořit prstenec okolo celého města, 
který odvede z centra Prahy tranzitní 
dopravu. 

NovoToU září 
dEpo v hoSTIvAřI

n Roman Rusňák, stavební mistr, 
5� let, praha 8-Kobylisy
Hromadnou dopravu využívám odjakživa. 
tím, že bydlím v Kobylisích, kam bylo pro-
dlouženo metro, teď využívám hlavně tuto 
trasu. Jelikož si kupuji tramvajenku, vyho-
vuje mi cena přepravy. co mi však vadí, je 
nedostatek odpadkových košů v metru.

n František horký, student, 
�� let, praha �-jižní Město
Hromadnou dopravu samozřejmě využí-
vám, protože si nemohu dovolit jezdit pra-
videlně autem. Stejně ale považuji cesto-
vání autem po Praze za zbytečně pomalé, 
drahé a neekologické, když vidím ty kolony 
v centru. MHD mi vyhovuje, ale zavedl 

bych noční provoz metra, noční autobusy 
jsou totiž přeplněné a jízda na Jižní Město  
z centra je zdlouhavá.

n Milena špotáková, manažerka 
pojišťovny, �� let, praha 5
Když mám více jednání mimo kancelář, jez-
dím autem. Musím ale říci, že od zprovoz-
nění barrandovské tramvajové trati jezdím 
MHD stále častěji. Je to levné, víceméně 
pohodlné a ve špičkách hlavně rychlejší 
než auto. vadí mi ale přeplněné spoje  
a hlavně v zimě zapáchající bezdomovci  
a jiná individua.

n viktorie Rauferová, studentka, 
19 let, praha 6-břevnov
Do úplné zimy jezdím hlavně na kole, takže 
oceňuji zejména snahu o to, aby se dalo  
s kolem jezdit v MHD. co mi ale vadí, je 
absolutní zákaz jízdy s kolem v tramvajích 
a autobusech. Samozřejmě se nebudu cpát 
do vozu, kde je plno lidí anebo kočárky, ale 
když je tramvaj prázdná, nechápu, proč se 
cyklista nemůže svézt.  (mr)

využíváte pražskou 
městskou hromadnou 
dopravu? Jak jste s ní 
spokojeni?
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Jak se mění doprava?
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pRAžANé se o novinky v dopravě zajímají,  
rádi využili i nedávný Den otevřených dveří 
na budované konečné trasy c v letňanech.

zAMěSTNANCůM I NávšTěvNíKůM úřadu začala sloužit prosvětlená moderní 
pasáž, která spojuje oba vchody do budovy,  z Jungmannovy a charvátovy ulice.

MěSTSKý oKRUh
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Zhruba 1,33 miliardy korun, které Praha 
dostala k dispozici z evropského fondu regi-
onálního rozvoje pro rok 2004, bude vyčer-
páno pro potřeby rozvoje města z téměř 
devadesáti procent. Projekty, které pro 
výše stanovený rok unie podpořila, musejí 
však být dokončeny letos. 

Pražský magistrát vyčerpá z evropského 
fondu regionálního rozvoje téměř 90 pro-
cent z částky zhruba 1,33 miliardy korun, 
která mu byla přidělena na rok 2004. Podle 
náměstka primátora Petra Hulinského bude 
Praha velmi úspěšná i v čerpání prostředků 
na roky 2005 a 2006. 

Projekty, které na rok 2004 unie podpo-
řila, musejí být dokončeny letos. Z celkové 
částky přidělené na tento rok tak magis-
trát využije asi 1,14 miliardy korun. „Jsou to 
ověřená čísla z poloviny srpna,“ uvedl v této 
souvislosti náměstek primátora Petr Hulin-
ský, podle kterého přidělenou částku není 
možné využít stoprocentně nikdy.

Peníze z evropského fondu Praha využila 
například na stavbu výtahů u stanice metra 
Florenc, opravu Broumarské ulice v Praze 
14, opravu dětských hřišť ve Vrchlického 
sadech a na Kampě či na rekonstrukci zdí 
Lobkovické zahrady v Praze 1. Praha podle 
náměstka P. Hulinského nevyčerpá celou 
částku z roku 2004 i kvůli tomu, že něk-
teré projekty stály méně, než se předpoklá-
dalo. Například oprava Počernického ryb-
níku přišla na 58 miliónů korun, zatímco 
projekt počítal s částkou 73 miliónů. „Roz-
hodně nechápeme bruselské peníze jako 

praze pomohly peníze z EU
Metropole vyčerpá většinu prostředků z evropského fondu regionálního rozvoje

lování společnosti založené na znalostech  
a podnikání a na zlepšování přizpůsobivosti 
pracujících i zaměstnavatelů. V návaznosti na 
dnešní nastavení budou v Praze od roku 2007 
platné dva dotační programy. Následník JPD 
2 se jmenuje Operační program Praha – Kon-
kurenceschopnost (OPPK); lidské zdroje, tj. 
oblast dnešního JPD 3, pokryje Operační pro-
gram Praha – Adaptabilita (OPPA).  (red)

 INZERCE

nástroj na rozhazování,“ zdůraznil náměstek. 
Na léta 2004 až 2006 jsou pro Prahu určeny asi 
čtyři miliardy korun. Náměstek P. Hulinský 
soudí, že peníze pro léta 2005 a 2006 budou 
vyčerpány téměř všechny. „Praha je v tomto 
směru velmi aktivní, rozhodně naplníme čer-
pání investičních peněz velmi úspěšně,“ řekl 
Hulinský. 

V dalším rozpočtovém období unie, tedy 

v letech 2007 až 2013, může přijít do Prahy 
až 12,5 miliardy korun. Z pohledu politiky 
hospodářské a sociální soudržnosti EU bude 
hlavní město v tomto období patřit mezi 
území tzv. cíle regionální konkurenceschop-
nosti a  zaměstnatelnosti. Ten, na rozdíl 
od cíle konvergence, pokrývajícího zbytek 
ČR, nezahrnuje nejméně rozvinuté regiony  
a zaměřuje se na podporu budování a posi-

Kontrola je nástroj proti korupci
Kontrolní činnost je jedním z nástrojů proti 
korupci, prevencí proti vytváření korupč-
ního prostředí. Umožňuje za jistých okol-
ností podezření z korupce popsat a upozor-
nit orgány, které mají kompetence daný stav 
prošetřit a vyvodit patřičné závěry.

Kontrolní orgány pražského magistrátu 
mají ale svá omezení a malý rozsah mož-
nosti postihu. Mohou sice navrhnout určitá 
opatření k nápravě nedostatků včetně per-
sonálních, ale nemohou je samy vynucovat, 
mohou pouze upozornit orgány hl. m. Prahy, 
které mají zákonné možnosti naplnit navrho-
vaná opatření. Může i přes tato omezení kon-
trola dosahovat dobrých výsledků? 

„To záleží na lidském faktoru, chtění a pro-
storu. Do budoucna by měla kontrolní činnost 
dostat větší autonomii, být personálně i ekono-
micky oddělena od kontrolovaného subjektu. 
Zde by mohla v příštím volebním období být 
využita zákonodárná iniciativa zastupitel-
stva hlavního města Prahy, protože je podle 
mne nutná změna celého kontrolního systému  
v České republice. To by mohl být i jeden 

z úkolů kontrolního výboru pražského zastupi-
telstva v příštím volebním období,“ říká před-
seda kontrolního výboru pražského zastupi-
telstva JUDr. František Hoffman.

Kontrolní výbor pražského zastupitelstva 
má 15 členů, z toho je 8 opozičních zastupi-
telů a 7 koaličních. V čele je v současné době 
uvolněný předseda. Občané mohou své stíž-
nosti či podněty adresovat tomuto výboru, 
ale i primátorovi, jeho náměstkům či rad-
ním. Jaké hlavní úkoly tedy plní kontrolní 
výbor? 

„Sám kontrolní výbor má ze zákona násle-
dující pravomoci: kontroluje plnění usnesení 
zastupitelstva a rady hlavního města Prahy, 
dále dbá na dodržování právních předpisů 
ostatními výbory a Magistrátem hlavního 
města Prahy na úseku samostatné působnosti 
a plní další konkrétní úkoly, kterými jej pověří 
zastupitelstvo hlavního města Prahy. Kont-
rolní výbor se může pohybovat pouze v tomto 
prostoru. Občané, kteří se na nás obracejí, 
si někdy myslí, že máme soudní pravomoc,  
a jsou zklamáni, když není jejich problém vyře-
šen podle jejich představ,“ zdůrazňuje Franti-

Pražský dům v Bruselu 
zahájil novou sezónu

šek Hoffman. Na programu jednání výboru 
je pravidelně předkládána informace o stavu 
vyřízených stížností adresovaných přímo 
kontrolnímu výboru nebo postoupených pri-
mátorem a radou hl. m. Prahy předsedovi 
kontrolního výboru k vyřízení. Šetření stíž-
ností je zajišťováno ve spolupráci s odbory 
magistrátu. V posledním období bylo celkem 
vyšetřováno 25 stížností a podařilo se zvýšit 
vážnost magistrátní kontroly i tím, že byla 
zřízena funkce zástupkyně ředitele Magis-
trátu hl. m. Prahy, která koordinuje a zastře-
šuje celý kontrolní mechanismus. Důležitou 
roli hraje samozřejmě i ředitel Magistrátu 
hl. m. Prahy.

„Občan má velký prostor pro oprávněné stíž-
nosti na chod orgánů i organizací hl. města 
Prahy. Samozřejmě že má i své zastupitele, 
kteří mají rozsáhlé možnosti občanům pomoci. 
Když selžou všechny možnosti, má každý právo 
obrátit se na příslušné orgány policie, státních 
zastupitelství či soudu. Občan by měl využít 
vždy všech možností, aby se dovolal práva  
a byla mu poskytnuta pomoc, dostane-li se do 
krizové situace,“ dodal F. Hoffman.   (vs)

Projekt Mozart v Bruselu
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Dotace malým podnikům

vyhlašuje 1. výzvu k předkládání akcí 
v grantovém schématu II pro poskyto-
vání dotací na podporu rozvoje malých 
a středních podniků pro Cíl 2 regionu 
soudržnosti Praha.

Dílčí opatření 2.2.1: 
 
Grantová schémata na rozvoj malých  
a středních podniků formou dotací 
vybraná území, na nichž budou malé  
a střední podniky realizovat svůj podnikatel-
ský záměr (akci):
• Praha 1
• Praha 8; Praha-Březiněves; 
 Praha-Ďáblice; Praha-Dolní Chabry
• Praha 9
• Praha 12; Praha-Libuš
• Praha 14; Praha-Dolní Počernice
• Praha 15; Praha-Dolní Měcholupy; 
 Praha-Dubeč; Praha-Petrovice; 
 Praha-Štěrboholy
• Praha 19; Praha-Čakovice; 
 Praha-Satalice; Praha-Vinoř
• Praha 20
• Praha 21; Praha-Běchovice; 
 Praha-Klánovice; Praha-Koloděje

Datum vyhlášení výzvy k předkládání 
akcí: 15. 9. 2006
Ukončení příjmu akcí: 30. 11. 2006 do 
14.00 hodin
Místo podání žádosti:
Magistrát hl. m. Prahy, oddělení granto-
vých schémat z eu, Platnéřská 19, Praha 1,  
1. patro, č. dveří 116.

Magistrát hl. m. Prahy, odbor rozpočtu – 
odd. grantových schémat z eu pořádá na 
toto téma instruktážní semináře:
13. 10. 2006 od 9.00 do 12.00, Nová 
radnice, Mariánské nám. 2, zasedací 
místnost č. 430, 4. patro
31. 10. 2006 od 9.00 do 12.00 
ve velkém salónku Nové radnice, 
Mariánské nám. 2, 1. patro vlevo

Účast na seminářích je bezplatná, avšak 
z kapacitních důvodů prosíme účastníky, 
aby se na tento seminář zaregistrovali na 
následujících kontaktech:
tel. č.: 23600 3233, 23600 2791, 23600 
2091, e-mail pro případné dotazy: hana.
podubecka@cityofprague.cz, jan.kucha-
rik@cityofprague.cz.

Podrobnější informace, plný text výzvy 
a formulář elektronické žádosti ELZA 
jsou k dispozici na internetových strán-
kách hl.m. Prahy www.praha-mesto.
cz/jpd2 a na internetové stránce www.
strukturalni-fondy.cz/jpd2.

Představitelé zastoupení Prahy v Bruselu 
navázali na spolupráci s kolegy z Českého 
centra při organizaci srpnového koncertu 
Gentlemen Singers a hned druhý zářijový 
týden představili v Pražském domě pro-
jekt Mozart Praha 2006. Třetím partne-
rem při organizaci této kulturně-prezen-
tační akce bylo národní divadlo. 

Samotný projekt Mozart Praha 2006 pro-
bíhá po celý rok 2006 nejen v Praze, ale  
i v dalších evropských metropolích (Vídeň, 
Salzburg...) u příležitosti 250. výročí naro-
zení W. A. Mozarta. Jen v Praze se při této 
příležitosti uskutečnily desítky koncertů  
a dalších kulturních akcí. Více informací  
o projektu naleznete na www.mozart-
praha2006.cz.

Slavnostní večer v Pražském domě začal 
hudebním překvapením – uvedením dvou 
slavných Mozartových árií (Bella mia 
fiamma addio a árie Konstanz z opery 
Únos ze serailu) v podání nesmírně talen-
tované mladé operní zpěvačky Kateřiny 
Kněžíkové. Po ní následovalo předsta-

vení projektu Mozart Praha 2006 a předsta-
vení osobnosti W. A. Mozarta a jeho vztahu  
k českému divadlu, divákům a divadel-
níkům. O to se postarali tehdejší ředitel 
Národního divadla Daniel Dvořák a gene-
rální ředitel společnosti BVA International 
a šéf projektu Mozart 2006 Jiří Hubač. Po 
tomto úvodu hosté zhlédli v Bruselu premi-
érové uvedení dokumentárního filmu Adieu 
Mozart. Celý večer se nesl v duchu slav-
nostní nálady, ke kterému přispělo zejména 
vystoupení Kateřiny Kněžíkové, již přepl-
něný sál odměnil nadšeným potleskem. 

Celá akce potěšila milovníky umění, 
znalce W. A. Mozarta, ale zároveň pomohla 
v Bruselu představit ojedinělý projekt,  
v rámci něhož se do konce roku 2006 ještě 
v Praze uskuteční řada koncertů a dalších 
kulturních akcí. Projekt Mozart Praha 2006 
organizačně i finančně podporuje hlavní 
město Praha, které je jedním z jeho oficiál-
ních pořadatelů. 

Primátor Prahy Pavel Bém nad ním pře-
vzal záštitu spolu s prezidentem České 
republiky Václavem Klausem.  (red)

i když byl srpen v evropské čtvrti Bruselu 
už jako každoročně spíše ve znamení klidu, 
dovolených a odpočinku, Pražský dům své 
dveře nezavřel. Naopak, živě zde probíhaly 
přípravy na novou sezónu a diáře se začaly 
zaplňovat termíny pracovních akcí či spo-
lečenských událostí. 24. srpna se potom 
sál Pražského domu rozezněl chorálem 
B. chilcotta Dona nobis pacem v osmihla-
sém provedení vokálního souboru Gen-
tlemen Singers. Pod tímto názvem se 
skrývá osm mladých talentovaných zpě-
váků, původně členů královéhradeckého 
chlapeckého sboru Boni Pueri, kteří se 
rozhodli pokračovat ve své pěvecké kari-
éře. Zcela zaplněné auditorium si získali 
nejen pěvecky velmi profesionálním výko-
nem, ale i humorným pojetím při před-
stavování jednotlivých písní repertoáru  
a originální dramaturgií celého vystoupení.  
o organizaci večera se postarali před-
stavitelé pražského zastoupení ve spolu-
práci s kolegy z Českého centra v Bruselu.  
v době doznívajících dovolených byl zájem 
o koncert v Pražském domě velmi pří-
jemným překvapením. Pražský dům si již 
zjevně vybudoval pověst kulturního centra, 
a to nejen mezi českými hosty, ale přede-
vším mezi zahraničními partnery ze spolu-
pracujících regionů i evropských institucí. 
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pENízE z EU byly použity i na vybudování 
výtahů na stanici metra na Florenci 
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KULTURNí poLITIKA MěSTA – RozhovoR – KULTURNí výRočí

 INZERCE

V červnu letošního roku nastal přelom 
v  kulturní politice hlavního města Prahy. 
Zastupitelstvo hl. m. Prahy schválilo dva 
nové koncepční materiály – koncepci kul-
turní politiky hlavního města Prahy  
a grantovou politiku hlavního města 
Prahy. jsou výsledkem  iniciativy primá-
tora Pavla Béma, z níž se na základě dis-
kuse se zástupci odborné kulturní veřej-
nosti nejdříve uskutečnila řada workshopů 
a byly vytvořeny dvě expertní skupiny jak 
pro granty, tak pro kulturní politiku. Ty se 
později spojily v nový poradní sbor primá-
tora pro kulturní politiku. na formulování 
nových koncepčních materiálů se podí-
lela též komise rady hlavního města Prahy 
pro posuzování grantů v oblasti kultury  
a umění spolu s odborem kultury, památ-
kové péče a cestovního ruchu Magistrátu 
hlavního města Prahy. 

Za velký přínos lze především označit nový 
způsob přidělování grantů. Celková částka 
na granty byla v roce 2006 zvýšena, peníze 
budou ovšem moci získat jen projekty s trans-
parentním účetnictvím. Novinkou od roku 
2007 jsou obligatorní veřejná slyšení a pre-
zentace u grantů převyšujících jeden milión 
Kč. O grantech budou nadále kromě poli-
tiků rozhodovat rovněž odborníci v komisi 
složené z volených zástupců města, speciali-
zovaných odborníků v oblasti kultury a eko-
nomů. Nová pravidla stanovují limit, do kte-
rého hlavní město na kulturní akce přispěje. 
Příspěvek na kulturní akce vždy musí být jen 
do výše vyrovnaného rozpočtu. U těch pro-
jektů, kde je vybíráno vstupné, nesmí pod-

Nový směr v kulturní politice města
obECNí důM nabízí pro koncerty 
příjemné prostředí.

prostředky, které Praha na kulturu a umění 
vynakládá minimálně srovnatelně s metro-
polemi nejrozvinutějších zemí. Požadavky 
formulovali především sami umělci. Princi-
pem přidělování grantů je nyní otevřenost, 
hospodárnost, kreativita, rovnost a pozitivní 
lobbing a součástí rozhodování o prostřed-

pora překročit 70 % nákladů a u akcí, kde se 
vstupné nevybírá, je to 90 %. Uzávěrka pro 
většinu grantů na rok 2007 je letos 18. října, 
veškeré informace jsou pak publikovány na 
webových stránkách hlavního města: kul-
tura.praha-mesto.cz. Tato nová metodika 
dokáže účelně a efektivně využívat veřejné 
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Pražská kultura má předpoklady úspěšně se rozvíjet i v dalších letech

františek Bílek se narodil 6. listopadu 
1872 v rodině řemeslníka. Záhy se pro-

jevilo jeho nadání a rodina mu umožnila stu-
dium malířství a sochařství v Praze. Po skon-
čení studií, v roce 1890, odjel na stipendium 
do Paříže. v roce 1902 se oženil a znovu pře-
stěhoval do Prahy. Kritikou nejprve nebyl pří-
znivě přijat. většího uznání se mu dostalo až 

autorovu mystickou představu obilného pole  
a její půdorys je odvozen ze stopy kosy – tvoří 
ji mezikruží. Zdi z režného cihlového zdiva 
jsou rytmicky členěny světlými sloupy („snopy 
klasů“), které svým tvaroslovím evokují egypt-
skou architekturu. Mystické koncepci byl pod-
řízen i rozvrh interiérů s dominujícím prostor-
ným ateliérem a vnitřní výzdoba se zařízením, 

františek Bílek (český sochař, kreslíř, architekt, 65 let od úmrtí)
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cích do kultury je analýza hospodaření, kte-
rou je nutné zesílit.

Historicky prvním strategickým dokumen-
tem v oblasti kultury je koncepce kulturní 
politiky hlavního města Prahy. Jde o otevřený 
a dynamický dokument s předpokládanou 
pravidelnou aktualizací a s bohatým obsa-
hem. Stanovuje priority v oblasti kultury, 
definuje městský kulturní fond, kam patří 
například Divadlo na Vinohradech a Sym-
fonický orchestr hlavního města Prahy FOK. 
Dále pojednává o transformaci divadel, která 
se prozatím v několika případech osvědčila. 
Transformace má přinést zejména vyšší míru 
ekonomické autonomie a vyšší míru tvůrčí 
svobody. Rámcově se dokument věnuje výše 
popsané grantové politice v oblasti kultury. 
Nová koncepce bude dlouhodobě posilovat 
pozici Prahy jako kulturní metropole mezi-
národního významu.

Podle slov primátora Pavla Béma, který 
nad vytvořením kulturní a grantové politiky 
města převzal osobní gesci, se podařilo spo-
lečně s kulturní obcí vytvořit zásadní kon-
cepční dokument na příští léta. Na formu-
lování kulturní politiky Prahy se podíleli 
experti, v připomínkovém řízení Praha oslo-
vila více než 130 institucí a využila zahra-
niční zkušenosti. 

Byl zahájen intenzivní dialog, formou 
veřejných slyšení žadatelů o granty a pro-
střednictvím sociologických výzkumů byli 
osloveni Pražané k vyjádření svých názorů 
na pražskou kulturu. Pomocí všech těchto 
nástrojů lze očekávat další úspěšný rozvoj 
pražské kultury.

Bohumil Černý, radní hl. m. Prahy 

granty jsou unikátem
říká v rozhovoru herec, režisér a ředitel Divadla na fidlovačce t. töpfer 

v Praze na devadesát divadelních souborů, 
společností a uskupení. Praha nabízí denně 
tisíce míst v divadlech. Magistrát se ke svým 
divadlům chová opravdu velice citlivě. Udě-
lat nějaké populistické gesto by bylo snadné, 
ale nastavit grantový systém a zahájit proces 
transformace kulturních institucí je opravdu 
velice složité a navíc to nejde vyřešit během 
několika týdnů. Radní a především primá-
tor města Pavel Bém si na to pozvali zástupce 
z umělecké odborné veřejnosti. Před dvěma 
lety zahájil primátor velice náročný dialog se 
zástupci nejrůznějších kulturních seskupení 
a iniciativ. Uspořádal několik workshopů, 
zúčastnil se mnoha diskusí. Na sklonku léta 
vznikl velmi zásadní dokument kulturní 
politiky města a byly vypracovány základní 
principy grantového systému. Navíc je to jen 
začátek a na celém projektu se bude dál pra-
covat. Jestli se ho podaří dokončit, pak bude 
systém podpory umění a kultury v hlavním 
městě opravdu nebývalý a snese srovnání 
s těmi nejvýznamnějšími městy Evropy.

Na jaké novinky se můžeme v Divadle na Fid
lovačce v nejbližší době těšit?

Devátou sezónu jsme zahájili dvěma pre-
miérami. Na „velké“ Fidlovačce je to půvabná  
a chytrá komedie Kouzlo domova. V režii Ivana 
Rajmonta uvidíte T. Bebarovou, P. Rychlého,  
P. Nečase, E. Balzerovou a další. V Komorní 
Fidlovačce uvidíte v novém nastudování Elišku 
Balzerovou v Mistrovské lekci. Úchvatná hra  
o světoznámé operní pěvkyni Marii Calla-
sové. Na repertoáru je i nový muzikál Hledá se 
muž, zn.: Bohatý. Kdo má rád swing a step, při-
jde si na své. V hlavních rolích M. Badinková,  
Z. Vejvodová, D. Šinkorová, M. Holý, L. Olšovský  
a takřka celý soubor divadla. Stačí se podívat 
na www.fidlovacka.cz.  (red)

od rodinova žáka sochaře antoina Bourdella, 
který navštívil Prahu v roce 1908. Bourdelle 
především oceňoval Bílkovu originalitu umělce 
„tvořícího ze sebe a z domácí půdy“. Bílek měl 
hluboké náboženské cítění, avšak snad právě 
proto se rozcházel s oficiální katolickou církví. 
Nakonec v roce 1920 přestoupil do církve 
československé. Své umění chápal jako službu 
bratřím a oběť ve prospěch druhých. 

vrcholné umělecké období sochaře Bílka 
je spojeno s jeho pobytem v Praze, kde 
si postavil částečně na dluh velký ateliér 
s bytem pro rodinu blízko Hradu. Proslulá 
Bílkova vila v Mickiewiczově ulici na Hradča-
nech byla postavena v roce 1911. vyjadřuje 

které Bílek většinou sám realizoval. vilu věno-
vala Praze vdova po umělci paní Berta Bíl-
ková v roce 1963 a od té doby je spravována 
Galerií hlavního města Prahy. v přístupné 
expozici je také vystaven Bílkův nerealizo-
vaný návrh na Národní pomník pro Bílou horu 
z roku 1908, doplněný grafickými listy, kres-
bami a skicami, které byly teprve nedávno 
zveřejněny. františek Bílek zemřel před 65 
lety, 13. října 1941 v chýnově u tábora, kam 
se přestěhoval v roce 1939 z Prahy po oku-
paci hitlerovskou armádou a kde si podle 
vlastního návrhu postavil venkovské stavení 
s ateliérem. 

 Mgr. Bohumil Černý, radní hl. m. Prahy

Nabízí Praha dostatečně 
širokou a zajímavou nabídku 
kulturních pořadů pro široké 
vrstvy Pražanů i svých 
návštěvníků?

Milan štefeček, manažer
Myslím si, že roz-
hodně ano. Jsem 
velký příznivec diva-
dla, a jakmile to čas 
dovolí, vyrážím na 
nějaké představení. 
Z toho, jak se rozšířila 

Divadlo na Fidlovačce již ve své novodobé 
historii úspěšně funguje více než osm let. 
Co považujete za největší úspěch, kterého se 
podařilo v tomto období dosáhnout?

Především to, že už funguje těch 8 let! Zvolili 
jsme totiž z ekonomického hlediska ne zcela 
výhodnou strategii. Jako soukromé divadlo by-
chom správně měli produkovat jen malé insce-
nace pro dva až čtyři herce v jedné dekoraci  
a měli bychom si na to podle všech pravidel 
jen najímat herce. My máme ale jeden z nej-
větších souborů v Praze, děláme velké reperto-
árové divadlo a neustále máme na programu 
kolem patnácti inscenací. Za největší úspěch 
ale považuji, že se nám letos na jaře podařilo 
od městské části Praha 4 získat staré zanikající 
kino Morava. Přátelé divadla nám sponzor-
sky věnovali práci, materiál i peníze a nám se 
podařilo z toho „vybydleného“ prostoru udělat 
krásnou komorní scénu pro 160 diváků.

Změnil se nějakým způsobem také přístup 
veřejnosti k divadlu?

Mám pocit, že v posledních letech prožívají 
divadla v Praze velkou diváckou renesanci. 
Po odlivu na začátku devadesátých let se lidé 
do divadel vrátili, a dokonce mám pocit, že 
v přímé úměře: čím více televizních reality 
show, tím více vděčných diváků. Mezitím 
ovšem v Praze přibylo mnoho nových divadel-
ních scén a souborů. Nabídka je opravdu velká, 
a tak nebudu zastírat, že o diváky se bojuje. Je 
to ovšem souboj korektní a zdravý. Musíme 
být zkrátka lepší, atraktivnější, zábavnější  
a kvalitnější než konkurence. 

Vaše činnost je v rámci Divadla na Fidlo
vačce velmi různorodá. Čím se cítíte být nej
více vy? Hercem, režisérem, nebo ředitelem 
manažerem? 

nabídka jednotlivých divadel, mám opravdu 
velkou radost. Naposledy jsem byl na Letních 
shakespearovských slavnostech a byl to sku-
tečně skvělý zážitek.

bob Landhaus, turista
V Praze jsem již podruhé. 
Samozřejmě hlavním 
impulzem mé návštěvy 
byly především nád-
herné památky, ale stačí 
se tu jen projít ulicemi, 
a každý uvidí, že město 
je doslova naplněné kul-

turními akcemi. Byl jsem na koncertu vážné 
hudby a ve spojení s nádhernou kulisou his-

torického centra to byl neopakovatelný 
zážitek. 

Radek polák, učitel
Kulturní život je 
v našem hlavním městě 
podle mého názoru již 
delší dobu na velmi 
vysoké úrovni. Mě jako 
učitele především zau-
jalo, že je stále více 
akcí věnováno mladým 
lidem. Sám z vlastní 

zkušenosti vím, že zaujmout právě mladší 
ročníky je stále těžší a těžší. Ale pokud se to 
daří, je to jen a jen dobře.

 ANKETA

Principálem. Je to velice starosvětské 
pojmenování, ale já ho mám raději než 
slovo manažer. Vždyť jako principál musím 
současně vést divadlo a večer stát vedle 
svých kolegů na jevišti. Nemohu po vzoru 
manažerů rozdělovat práci tak, aby na mě 
žádná nezbyla. Taky se nemohu moc vyta-
hovat a chtít od herců disciplínu, když bych 
sám nešel příkladem. Občas jsem trochu roz-
polcený, ale mám dojem, že to je pro soubor  
i pro divadlo zdravé.

Jak se vlastně v současné době vůbec dělá 
divadlo v našem hlavním městě? Jak vnímáte 
podporu města, které je jedním z partnerů 
divadla?

Praha je skutečně ve výsadním postavení. 
Přijíždějí sem návštěvníci z celé republiky  
a ze zahraničí. Jsem dokonce přesvědčen, že 
právě naše hlavní město má na počet oby-
vatel nejvíce divadel na světě. Podle prů-
zkumu, který provedl Divadelní ústav, je 

dIvAdLo NA vINohRAdECh  bylo zařazeno do městského kulturního fondu 
a patří tak k prioritám pražské kultury.

S vodou mě baví svět
Až do konce října bude v Galerii La Femme 

v Bílkově ulici otevřena zajímavá výstava 
asi padesáti českých výtvarníků a výtvar-
nic  s názvem S vodou mě baví svět. Téma 
jim zadal jako domácí úkol kurátor výstavy 
M. Lipina, přičemž šlo v tomto projektu od 
roku 2003 už o deváté zadání. Mimořádnou 
příležitostí porovnat, jak se s všemi zadá-
ními výtvarníci vypořádali, bude připravo-
vaná souborná výstava výsledků domácích 
úkolů, která je připravována do Špálovy 
galerie od 2. října. Nyní se ale ještě můžete 
podívat, jak si s vodou jako pozitivním živ-
lem rozumí například J. Anderle, M. Ritts-
tein, L. Klusáček anebo Miroslav Jiránek, 
bratr známého kreslíře Vladimíra.  (vs)

Muzeum hlavního města Prahy připra-
vilo výstavu s názvem „Údolím stínů“  
a s podtitulem „Pohřbívání v pravěké Praze“,  
která je věnována proměnám pohřebního 
ritu v průběhu věků na pražském území od 
pravěku po raný středověk. Jde o výstavu  
s archeologickou tematikou a jejím zákla-
dem jsou výsledky archeologických 
výzkumů na území Prahy a předměty 
z bohatých archeologických sbírek Muzea 
hlavního města Prahy. autory výstavy jsou 
Mgr. Miroslava Šmolíková, Muzeum hlav-
ního města Prahy, PhDr. Michal lutov-
ský, Ústav archeologické památkové péče 
středních Čech. výstava je otevřena do 25. 
2. 2007, úterý až neděle od 9 do 18 hodin.

výstava „Údolím stínů“
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Kjóto–Praha
Město tisíců chrámů a svatyň, obestou-

pené posvátnými horami. Ale také město 
tisíců řemeslnických dílen, hrdých na své 
jedinečné tradice výroby keramiky, leš-
těného laku či textilu. Město, které spo-
luutvářelo tradici čajového obřadu, kali-
grafie, ikebany i tradičního divadla, ale  
i novodobé japonské filozofie. Město uni-
verzit a knihoven, ale také koncertních 
síní s proslulými orchestry a sbory. Více 
než 1000 let bylo sídlem císařského dvora  
a hlavním městem říše – a dodnes zůstává 
srdcem Japonska a bdělým strážcem kon-
tinuity jeho tradic. V roce 1996 byl uzavře-
ním smlouvy o partnerství mezi Kjótem 
a Prahou oficiálně posvěcen most, spoju-
jící tato dvě města pokladů. Od té doby byl 
uskutečněn bezpočet výměn, které přiná-
šejí trvalé plody – některé z nich budou mít 
možnost ocenit Pražané také v rámci festi-
valového cyklu, který proběhne od října až 
do jara roku příštího.  (vs)
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